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حاشیه نشینی

پیشگیری و جلوگیری از گسترش حاشیه نشینی و شناسایی زمینه های گسترش آن 

در آینده نکنیم موفق نخواهیم بود. ما چه قبل و چه بعد انقلاب توزیع نامناسب اشتغال 

داشته ایم. چند کارخانه اطراف شهرهای بزرگ تأسیس کردیم، جمع کثیری از قشر 

کم درآمد یا باانگیزه کســب وکار اطراف آن ســاکن شــدند و یا به دلیل نداشتن مکان 

مناسب به حاشیه شهر رانده شدند. بعد از انقلاب جنگ باعث تشدید این موضوع شده 

و مهاجرت اتفاق افتاد، شــهرها بزرگ شــدند و تبدیل به کلان شــهر شدند اما مسئله 

حاشیه نشینی فقط مربوط به کلان شهرها نیست، ما اطراف تمام شهرها این مسئله را 

به دلیل مسائل اشتغال و بیکاری در مبدأ داریم. این مسئله دو بعد دارد: یکی جریان 

مهاجرت از روستا به اطراف شهر. دیگری جریان فقیر شدن درون شهر، یعنی مردمی 

که در مرکز شهر بودند به خاطر فقیر شدن به حاشیه رانده شدند.

یکی از مشــکلات حاشیه شهر نبود متولی مشــخص برای ساماندهی و 
پیشگیری از این موضوع است. ساختارهای فعلی همانند ستاد ملی با حضور 
شخصیت های حقوقی چه میزان کارآمد بوده است؟ به نظر شما این ستاد در 

حوزه اجرایی موفق بوده است؟
در ستاد ملی در سال های بعد از 82 قدم های مؤثری برداشته شد اما اگر نتیجه 

مطلوب نبود، به خاطر سیاست گذاری های اقتصادی بوده است. علاوه بر اختصاص 

بودجه برای تأمین خدمات شهری موردنیاز مثل مدرسه و خانه بهداشت و ... در این 

مناطق مشابه سایر بخش های شهر، به همین میزان باید به اقتصاد و اشتغال در مبدأ 

توجه می شــد تا باوجود کار مناســب، مهاجرت صورت نگیرد. برای ارزیابی موفقیت 

ستادهای تشکیل شده از سال 82 باید پرسید، چند جلسه ستاد ملی تشکیل شده و 

در چه سطحی از مدیران و وزیران تشکیل شده و درنهایت چه مصوباتی داشته و بعد 

چقــدر ضمانــت اجرایی داشــته اند؟ اگر بخواهیم در تســکین حاشیه نشــینی موفق 

باشیم، باید پیش نگری انجام شود و بعد برنامه ریزی و ضمانت اجرایی برای مصوبات 

وجود داشــته باشــد. تا وقتی که به شــهرداری ها نقــش محوری داده نشــود و همه از 

اقدامات پیشــگیرانه شهرداری ها در این زمینه حمایت و مطالبه نکنند در این زمینه 

موفق نخواهیم بود. مشــکل کلی این است که دســت اندرکاران حوزه شهری بسیار 

متفاوت و متعدد هستند. حدود 30 نهاد وجود دارد که در اداره شهری درگیر هستند 

و هیچ کدام فصل الخطاب نیســتند! باید کم کم در ایــن مناطق مدیریت هماهنگ و 

منســجم بــه نمایش بگذاریــم. شــهرداری پروانــه نمی دهد امــا اداره برق بــه او برق 

می دهد، نبود مدیریت واحد مشــکل کلی ماســت؛ البته ما بر اســاس قانون مدیریت 

واحد نداریم بلکه باید بحث مدیریت هماهنگ مطرح شــود، پس مدیریت یکپارچه و 

مدیریت مسنجم، مبحثی است که تا ایجاد نشود، نمی توانیم انتظار توفیق قابل توجه 

در درمان حاشیه نشــینی داشته باشیم. هنوز این موضوع در بین سیاست گذاران جا 

نیفتاده که اگر ما مشــکلات حاشیه نشــینی داریم، صرفاً ناشــی از مشکلات در سوء 

مدیریت شــهری نیســت، مــا منابع بانکی مــان را بــه بنگاه های زودبــازده اختصاص 

می دهیم اما در عمل از این منابع برای خرید خودرو استفاده می شود که خودبه خود 

تــورم ایجــاد می کند. اگر ضریب جینی پایین نیاید، مشــکل حاشیه نشــینی بیشــتر 

می شود.

الگوی مناسب برای به سازی و نوسازی مناطق حاشیه نشین چیست؟
ابتــدا بایــد به عنوان یک اقــدام برنامه روزانه شــهری، در طــرح جامع و تفصیلی 

شــهرها به ویژه کلان شهرهایی مثل تهران و مشــهد فکری برای مسکن کم درآمدها 

شود و درروند توسعه و سریع شهرها باید برای اسکان کم درآمدها فکر کرد. در شرایط 

کاملًا مطلوب شهری 5 درصد کم درآمد داریم، چه برسد به شرایط فعلی که این عدد 

قطعاً بیشتراست، بنابراین در طرح های جامع و تفصیلی باید فکری برای آن ها کرد. 

باید ابتدا مسئولان این موضوع را بپذیرند تا بعد برای آن ها مسکن با مساحت پایین با 

شــرایط مطلوب بســازند، یعنی توان مالــی خرید خانه کوچک 50 متــری در فضای 

مناسب یعنی کنار بوستان، کتابخانه و ... را داشته باشند وگرنه به حاشیه ها خواهند 

رفت. در این صورت دیگر بحث بد مسکنی نداریم، فقط فضای خانه کوچک است اما 

وقتــی در بازار مســکن چنین چیزی وجود ندارد، طرف مجبور اســت به ســراغ بازار 

غیررســمی برود، بازار غیررسمی هم یعنی حاشیه نشــینی. برنامه ریزان شهری ما و 

ضوابط شهری ما فکری برای مسکن کم درآمدها نکردند، آیا در طرح تفصیلی مشهد 

و تهران پهنه ای برای مســکن کم درآمدها پیش بینی شده است؟ ما در طرح تفصیلی 

می گوییــم حداقل تفکیک 150 متر! کدام کــم درآمدی می تواند زمین 150 متری 

بخرد؟ باید پیشــاپیش امکانی فراهم کنیم که هرکس با هر توانی که دارد در فضای 

رســمی قــرار بگیرید تــا به طرف بــازار غیررســمی نــرود. اگر ایــن فضا فراهم شــود 

خودبه خود فضای حاشیه نشینی برچیده می شــود و افراد به سمت تأمین سرپناه به 

شکل غیرقانونی نخواهند رفت.

راهکارهای مقابله با افزایش حاشیه نشینی چیست؟
راهکارهای مقابله با این موضوع پیش نگری در مقابل آینده اســت، ما درگذشته 

پیشگیری و برنامه ریزی نداشتیم که امروز به این مشکل خوردیم، بنابراین بحث اول: 

پیشــگیری برای آینده است، بحث دوم: پیشگیری برای زمان حال مطرح می شود تا 

این شبانه سازی ها افزایش نیابد، بحث سوم: ساماندهی حاشیه نشینی هاست. یکی 

از مشــکلات امروزه نبود پیشگیری اســت، یعنی همین حالا شبانه به حاشیه نشینی 

مشهد اضافه می شود، روی گسل ها در حریم دکل های برق فشارقوی و... خانه سازی 

می شود، واقعیت ده میلیونی حاشیه نشینی را با ساماندهی باید حل کرد. ساماندهی 

متناسب با هر محدوده راه حل خودش را دارد. جایی هست که مشکل مسیل ندارد، 

مشــکل رانش زمین ندارد، مشکل برق فشارقوی ندارد، اینجا راه حل متفاوت است، 

به خوبــی  ملــی  ســند  در  ســاماندهی  بحــث  خانه هاســت.  مقاوم ســازی  بحــث 

برنامه ریزی شده، اگر از این به بعد مشکل پیش بیاید، مشکل اجرایی است.

یکی از مشــکلات کلان شــهرهایی مثل مشــهد، وجود روستاها )حتی 
شــهرهای کوچک( در حریم شهر اســت که هم اکنون هیچ برنامه ریزی برای 
آن ها نداریم. چه راه حلی برای این مسائل می توان ارائه کرد؟ ایجاد شهرک یا 
شهرهای جدیدی با نقش های خاص با محوریت این روستاها سبب پیشگیری 

از حاشیه نشین شدن این روستاها خواهد شد؟
لازم اســت بــه این نکته توجه کنیــد که ما علاوه بر بحث مهاجرت با بحث ســرریز 

جمعیت هم مواجه هستیم. اگر محل اسکان سرریز جمعیت پیش بینی نشود، در آینده 

این ها حاشیه نشین می شوند، برای حل این مشکل سه راه داریم: اول از ظرفیت های 

متروک و مغفول هر شــهر اســتفاده کنیم، کارهای به سازی جمعیت در همین دسته 

قــرار می گیرد. بحــث انتقال صنایع مزاحــم، انتقال پادگان ها، بهــره وری زمین های 

شهری را بالا ببریم. آن ها را از شهر خارج کنیم و به جای آن مسکن بسازیم، دوم این که 

شهرک ها با استانداردهای مناسب ایجاد کنیم. سوم شهر جدید؛ بافاصله ای از شهر ما 

بایــد ســکونتگاه های جدید ســاخته شــود، این هــا راهکارهای کالبدی حل مشــکل 

حاشیه نشین هاست. قبل از این که شهر جدید ساخته شود باید طرح جامع و تفصیلی 

از پیش اندیشیده آن تهیه شود و همه اجزای آن و حتی جمعیت پیش بینی شود.

نقش مســکن مهر را در کنترل حاشیه نشــینی و جذب سرریز جمعیت 
چگونه ارزیابی می کنید؟

طرح مسکن مهر در خیلی از شهر در مهار حاشیه نشینی و یا کاهش آن موفق بوده 

است اما در کلان شهرها چون تأمین خدمات زیربنایی و روبنایی و دسترسی مناسب 

به موازات ساخت مسکن مهر صورت نگرفته است نمی توان به راحتی اظهارنظر کرد. 

این یک بحث مدیریت شــهری است، اگر خدمات و محیط شهری سالم فراهم باشد، 

مردم به خانه ها خواهند رفت. در چند شــهر مثل پردیس، پرند و گل بهار باید ارتباط 

ریلی سریع مثل مترو با شهر اصلی وجود داشته باشد، بعد باید تمام خدمات مناسب 

زندگی مثل آب، برق، گاز، تلفن، مدرســه و... فراهم شود، در این زمینه بقیه نهادها 

باید خودشــان را ســریع تر هماهنگ کنند. این شهرها در گام اول باید برای جمعیت 

کمتری ساخته می شدند و به تدریج به نتیجه مطلوب می رسیدند، تعجیل در ساخت 

مســکن موجب این اشکال شده است، اگر بر سرانه جمعیت کمتر و منطقی تر و طی 

زمان بیشــتری برنامه ریزی شده بود، این مشکل پیش نمی آمد، همان بحث مدیریت 

واحد اینجا هم خودش را نشان می دهد. مسکن مهر یک شهر جدید نبوده یک طرح 

خاص برای اسکان تعداد محدودی بوده، به فکر اسکان کم درآمدها بوده، بنابراین از 

این لحاظ در کاهش حاشیه نشــینی مؤثر اســت، خدمات دهی درســت هم به تدریج 

صورت می گیرد چون مقیاس جمعیت اینجا بالاســت، اشــکالاتی بــه وجود آمده که 

کم کــم مرتفع می شــود، در کنار همــه امکانات باید شــغل هم برای ســاکنان در این 

شهرها پیش بینی شود.


